

Ministry of Foreign Affairs
and International Cooperation

Republic of Mali
One People – One Goal – One Faith

CONCLUSIONS

**FIRST MINISTERIAL MEETING FOR THE
ESTABLISHMENT OF A COORDINATION
PLATFORM OF THE UNITED NATIONS
INTEGRATED STRATEGY FOR THE SAHEL**

BAMAKO, THIS 5TH NOVEMBER 2013

First Ministerial meeting for the establishment of a coordination platform of the United Nations integrated strategy for the Sahel

Bamako, this 5th November 2013

1. The Government of Mali organized a ministerial meeting on the Sahel on 5 November 2013 with the participation of countries in the Sahelo-Saharan region, sub-regional, regional and international organizations as well as financial institutions.

The meeting was organized on the occasion of the joint visit to the Sahel of the Secretary-General of the United Nations, the Chairperson of the African Union Commission, Presidents of the World Bank and the African Development Bank, the European Union Commissioner for Development, the representative of the Organization of Islamic Conference as well as representatives of financial institutions and the following regional and international organizations: Organization of Islamic Conference and Economic Community of West African States (ECOWAS).

2. The aim of the meeting was to identify common security, governance, resilience and regional infrastructure priorities with a view to better articulate the implementation of the United Nations Integrated Strategy for the Sahel and the efforts of other multilateral and bilateral partners in the region. The meeting constitutes an important step towards the strengthening of confidence among the countries of the region and the

improvement of coordination between international partners in order to effectively address multidimensional threats facing the region.

3. The participants commended the positive developments in Mali and expressed their full support to President Ibrahim Boubacar Keïta for organizing the "*Assises nationales sur le Nord*" in order to initiate an inclusive national dialogue with the view to achieve peace and reconciliation in Mali. These developments are within the framework of Security Council Resolution 2100 (2013) dated 25 April 2013 and the Preliminary Agreement signed in Ouagadougou on 18 June 2013. The participants exhorted the authorities and the political parties to consult each other in order to improve the organization of the upcoming parliamentary elections.

4. They reiterated their concern as regards challenges related to peace, security and development of the Sahel region. They commended the joint visit of the United Nations, the World Bank and the African Union to the Sahel, with the participation of the African Development Bank and European Union, which demonstrate their willingness and determination to better coordinate the implementation of their respective strategies for the Sahel and their commitment to support the efforts of the region in addressing peace and development challenges, including terrorism threats.

5. The Ministers from the Sahel countries agreed on the necessity to intensify their efforts to tackle the structural causes of instability and fragility in the region and to strengthen the resilience of populations, communities and States of the region to address recurrent crisis. They acknowledged the need to improve long term integration and coordination of emergency development response mechanisms plans and to devise a regional development approach focusing on addressing the needs of the most vulnerable segments of the population. In this regard, they stressed the need to establish sub-regional economic governance mechanisms and early warning systems to address potential governance or resilience crisis. They expressed their commitment to intensify the cooperation and coordination among states in the Sahel, West Africa and Maghreb regions (or the Sahelo-Saharan region) with the view to develop inclusive inter-regional strategies to strengthen border security and carryout collective fight against terrorist groups, stem the proliferation of weapons and reduce transnational organized criminality.

6. The ministers expressed full support to the United Nations Integrated Strategy for the Sahel, and saluted the efforts of the Special Envoy of the Secretary-General for the Sahel and its team in this regard. The participants commended the strategies and efforts of the United Nations, the World Bank, the African Development Bank, the European Union, the Islamic Development Bank, and other multilateral and bilateral donors towards peace and development in the Sahel, while recognizing the need to overcome institutional hurdles. Participants also reiterated the need to

further integrate development, humanitarian and security related interventions. They encouraged their partners to set up a mechanism aimed at strengthening their coordination and mobilizing the necessary resources for the implementation of key projects for the region. This particularly holds for regional infrastructure, which is likely to speed up growth and human development, create employment particularly for the youth and further spearhead regional integration. In this context, they welcomed the creation by the African Development Bank of an action fund to facilitate the quick start-up of regional infrastructure projects currently lack funding but could have quick impacts while contributing to the longer-term development of the region. They agreed on the fact that the region needs a new approach on the basis of identified priorities and a framework that ensures accountability and results.

7. The ministers of the Sahel countries exhorted members of the joint delegation to closely work with the countries of the region as well as competent sub-regional organizations, notably ECOWAS, CENSAD and Arab Maghreb Union on the Sahel issues, and underlined the importance to strengthen the coordination among the main bilateral and multilateral partners.

8. To this end, the ministers agreed to continue meeting every six month, with a rotational biennial presidency, which has been entrusted to the Republic of Mali for the first two years. The presidency aims to ensure sustainability in tackling issues, maintain

focus on important challenges facing the Sahel region, agree on common priorities for regional initiatives in Sahel and ensure the monitoring of progress achieved, particularly through coordinated international community support.

A technical secretariat co-chaired by the United Nations and African Union Commission will be established in a country of Sahel. It will exceptionally comprise the World Bank, the African Development Bank, the Islamic Bank for Development and all sub-regional organizations (the Arab Maghreb Union, ECOWAS, the Economic Community of Central African States and the Community of Sahelo-Saharan States).

Done in Bamako, November 5th 2013

Ministère des Affaires Etrangères
et de la Coopération Internationale

République du Mali
Un Peuple - Un But - Une Foi

CONCLUSIONS

**PREMIERE REUNION MINISTERIELLE
POUR L'ETABLISSEMENT D'UNE
PLATEFORME DE COORDINATION DE
LA STRATEGIE INTEGREE DES
NATIONS UNIES POUR LE SAHEL**

BAMAKO, 05 NOVEMBRE 2013

**Conclusions de la 1^{ère} Réunion ministérielle pour l'établissement
d'une plateforme de coordination de la Stratégie intégrée des
Nations Unies pour le Sahel**

Bamako, 5 novembre 2013

1. Le Gouvernement du Mali a organisé une réunion ministérielle sur le Sahel le 5 novembre 2013 avec la participation des pays de la région sahélo-saharienne, des organisations sous-régionales, régionales et internationales ainsi que des institutions financières.

La réunion a été organisée à l'occasion de la visite conjointe **au Sahel** du Secrétaire général des Nations Unies, de la Présidente de la Commission de l'Union africaine, du Président de la Banque mondiale, du Président la Banque Africaine de Développement, du Commissaire au Développement de l'Union européenne, du Représentant de l'Organisation de la Coopération Islamique ainsi que **des chefs des institutions financières et des organisations régionales et internationales suivantes: Organisation de la Coopération Islamique, CEDEAO.**

2. La réunion avait pour objectif d'identifier les priorités communes en matière de sécurité, de gouvernance, de résilience et d'infrastructure régionale, **devant permettre de mieux articuler la mise en œuvre de la Stratégie intégrée des Nations Unies pour le**

Sahel et les efforts d'autres partenaires multilatéraux et bilatéraux dans la région. Elle constitue une étape importante d'une part pour renforcer la confiance entre les pays de la région et d'autre part pour améliorer la coordination entre les partenaires internationaux dans le but de s'attaquer aux menaces multidimensionnelles qui affectent la région.

3. Les participants **se sont félicités** des développements positifs au Mali et ont exprimé leur **plein appui** au **Président Ibrahim Boubacar Keïta** pour avoir organisé les **Assises nationales sur le Nord** devant permettre d'entamer un dialogue national inclusif en vue de la paix et la réconciliation au Mali. Ces développements s'inscrivant dans le cadre de la mise en œuvre de la résolution 2100 (2013) du Conseil de sécurité en date du 25 avril 2013 et de l'Accord préliminaire signé à Ouagadougou le 18 juin 2013. Ils ont également encouragé les autorités et les partis politiques à se concerter pour améliorer l'organisation des prochaines élections législatives.

4. Ils ont réitéré leur **préoccupation** concernant les défis relatifs à la paix, à la sécurité et au développement dans la région du Sahel. Ils **se sont félicités** de la visite conjointe au Sahel, de l'Organisation des Nations Unies, de l'Union africaine, de la Banque mondiale, de la Banque Africaine de Développement, avec la participation de l'Union européenne et de l'Organisation de la Coopération Islamique, qui démontre leur volonté de mieux coordonner leurs stratégies respectives pour le Sahel et leur engagement à soutenir

les efforts de la région pour combattre les menaces à la paix et au développement, y compris le terrorisme.

5. Les ministres des pays du Sahel se sont entendus sur la nécessité d'intensifier leurs efforts pour s'attaquer aux causes structurelles de l'instabilité et de la fragilité dans cette région et de renforcer la résilience des populations, des communautés et des États de la région aux crises récurrentes. Ils ont reconnu le besoin d'améliorer l'intégration des dispositifs de réaction d'urgence aux plans de développement à plus long terme et de suivre une approche régionale en matière de développement qui viserait les couches les plus vulnérables de la population. À cet égard, ils ont également reconnu l'importance de mettre en place des mécanismes sous-régionaux en matière de gouvernance économique et des systèmes d'alerte précoce pour résoudre d'éventuel crises de gouvernance ou de résilience. Ils ont exprimé leur engagement d'intensifier la coopération et la coordination au niveau de l'ensemble des Etats de la région du Sahel, de l'Afrique de l'ouest et du Maghreb (ou bien la région sahélo-saharienne) dans l'optique de mettre au point des stratégies interrégionales inclusives pour renforcer la sécurité des frontières et pour mener une lutte globale et intégrée contre les activités des groupes terroristes, prévenir la prolifération de toutes les armes et réduire la criminalité transnationale organisée.

6. Les Ministres ont exprimé leur plein soutien à la stratégie intégrée des Nations Unies pour le Sahel, et ont loué les efforts de

l'Envoyé Spécial du Secrétaire général pour le Sahel et de son équipe. Les participants ont salué les stratégies et les efforts des Nations Unies, de la Banque mondiale, de la Banque africaine de développement, de l'Union européenne, de la Banque islamique de développement, et d'autres donateurs multilatéraux et bilatéraux pour soutenir la paix et le développement au Sahel, tout en reconnaissant la nécessité d'éliminer les barrières institutionnelles et d'unir les différents champs d'action en matière de développement, humanitaire ou politique. Ils ont encouragé les partenaires à mettre en place un mécanisme visant à renforcer leur coordination et en vue de mobiliser les ressources nécessaires pour la mise en œuvre des projets clefs pour la région, notamment en termes d'infrastructures régionales, susceptibles d'accélérer la croissance et le développement humain, de créer des emplois, en particulier pour les jeunes, et de stimuler l'intégration régionale. A cette fin, ils se sont félicités de la création par la Banque africaine de développement d'un fonds d'action pour faciliter le démarrage rapide de projets d'infrastructure régionaux en manque de financement qui auraient des effets bénéfiques immédiats tout en contribuant au développement de la région sur le long terme. Ils se sont entendus sur le fait que la région a besoin d'une nouvelle manière de conduire les affaires sur la base de priorités convenues au préalable et d'un cadre qui garantisse la prise de responsabilité et les résultats.

7. Les Ministres des pays du Sahel ont exhorté les membres de la délégation conjointe à travailler étroitement avec les pays de la région ainsi qu'avec les organisations sous-régionales pertinentes,

notamment la CEDEAO, le CENSAD et l'Union du Maghreb Arabe dans le cadre de leur engagement au Sahel, et ont souligné l'importance de renforcer la coordination entre les principaux partenaires bilatéraux et multilatéraux.

8. A cette fin, ils ont convenu de continuer à se réunir tous les six mois, avec une présidence biennale tournante qui a été confiée, pour les deux premières années à la République du Mali. Cette présidence a pour but de permettre une durabilité raisonnable dans la prise en charge des problèmes à résoudre, de maintenir l'attention sur les défis importants auxquels la région du Sahel continue d'être confrontée, d'adopter les priorités communes pour les initiatives régionales au Sahel et d'assurer le suivi des progrès réalisés notamment à travers l'appui coordonné de la communauté internationale, représentée par les Etats membres des Nations Unies.

Un Secrétariat technique basé dans un Etat membre du Sahel, coprésidé par le Secrétariat des Nations Unies et la Commission de l'Union Africaine, comprenant exclusivement la Banque mondiale, la Banque africaine de développement, la Banque islamique de développement, l'Union européenne, l'Organisation de la coopération islamique et toutes les organisations sous-régionales (UMA, CEDEAO, CEEAC, CEN-SAD).

Fait à Bamako, le 05 novembre 2013